



## News from Freie Universität Berlin Cairo Office

Dear colleagues and friends,

Already in September our offices started into the new semester with a podium discussion on the role of social sciences. Another highlight of this fall was the German Science Day that attracted once again hundreds of graduates and researchers to the premises of the German Science Center (DWZ). In close cooperation with our partners we continue our activities with the 16th edition of the CTTC series of debate and an information event on research possibilities for Postdoc researchers. Again this newsletter presents you different new calls and funding opportunities. For continuous updates, please visit our [website](#) or follow us on our [Facebook page](#). We hope you enjoy the newsletter and would be happy to receive your feedback.

Liebe Kolleginnen und Kollegen, liebe Freunde,

Bereits im September startete unser Büro mit einer Podiumsdiskussion zur Transformation der Sozialwissenschaften in das neue Semester. Ein Höhepunkt in diesem Herbst war wie im vergangenen Jahr der Deutsche Wissenschaftstag mit fast 900 Besuchern. In enger Zusammenarbeit mit unseren Partnern freuen wir uns in den kommenden Wochen auf ihren Besuch bei der nunmehr 16. Ausgabe unserer CTTC Debattenreihe und bei der Informationsveranstaltung für Postdoc Kandidaten. Wie üblich informieren wir Sie hier auch wieder über Neuigkeiten aus der Freien Universität und Studienmöglichkeiten und Stipendienangebote. Wir freuen uns über Ihr Interesse und Ihre Anregungen.

Best wishes / Beste Grüße,  
Dr. Florian Kohstall & Eman El-Mokadem

### Content:

- Publishing workshop for PhD Candidates
- Podium Discussion on the Transformation of Social Sciences after the Arab Uprisings
- Podium Discussion on “Universities cooperating on Gender Equality”
- “German Science Day 2014 for Graduates and Researchers”
- 16<sup>th</sup> CTTC “EU Home Affairs and Migration Policy”
- Postdoc Opportunities in Germany
- Freie Universität among Top Five in Germany and 28th in Europe
- Get Your Math PhD in Berlin!
- Berliner Antike-Kolleg: Three Visiting Research Fellowships
- Irmgard Coninx Prize Fellowship for Transregional Studies
- New call of GE-SEED (formerly known as GESP)
- EU-METALIC II: The 2nd Cohort for the EU-METALIC II Scholarship Project is now open!
- EU-Metallic: Call for Applications for the 3<sup>rd</sup> Cohort
- Freie Universität Berlin at the Study Information Day for German Schools and at “Germany@Azhar Park”

### Events / Veranstaltungen:

- 18 November at 7 p.m.: 16<sup>th</sup> CTTC on “EU Home Affairs and Migration
- 03 December from 10 a.m. to 4 p.m.: “Postdoc Opportunities in Germany”

All events take place at the German Science Center, 11 Sh. Salah Ayoub, Zamalek

### **Publishing workshop for PhD Candidates**

Increasing the international visibility of research findings of young Egyptian Scientists – this was the main idea of the “International Publishing Workshop”, organized by Dr. Florian Kohstall, Freie Universität Berlin, and Sarah Wessel, Orient-Institut Beirut, in cooperation with the German Science Centre in Cairo (DWZ). The workshop’s goal was to support PhD candidates in the field of humanities and social sciences in preparing their research findings for a publication in an international journal or online platform. The seven candidates who had qualified for participation in the workshop were guided by three selected experts for a period of three months. Draft publications were discussed and revised in a series of meetings in June and October 2014 and will now be submitted for publication.

[Read more ->](#)

### **Podium Discussion on the Transformation of Social Sciences after the Arab Uprisings**

On 7th September 2014 the Cairo Office of Freie Universität Berlin invited to a podium discussion on the implications of the Arab Uprisings on research and teaching in the social sciences. Five scholars from Egypt, Jordan, Libya and Germany discussed the current political context and the state of research in their countries and exchanged ideas on how international cooperation can contribute to a better understanding of these events. The roundtable was part of the DAAD supported summer school “Transformation in the Euro-Mediterranean Region after 2011” with participants from Cairo University, Freie Universität Berlin, the German-Jordanian University and University of Benghazi. The debate is partly summarized in [this article ->](#)

### **Publikations-Workshop für ägyptische Doktoranden**

Das wichtigste Ziel des Workshops war es die Sichtbarkeit geistes- und sozialwissenschaftlicher Forschung junger ägyptischer Doktoranden zu erhöhen. Der Workshop wurde gemeinsam von Sarah Wessel (Orient-Institut Beirut) und Dr. Florian Kohstall (Freie Universität Berlin) in Zusammenarbeit mit dem Deutschen Wissenschafts-zentrum (DWZ) durchgeführt. Drei Monate lang wurden sieben Kandidaten von ausgewählten Experten bei der Erstellung einer Publikation für eine Zeitschrift bzw. eine Onlineplattform betreut. Die Entwürfe wurden in gemeinsamen Workshops im Juni und Oktober gemeinsam diskutiert und sollen nun schrittweise zur Veröffentlichung vorgeschlagen werden. [Mehr dazu ->](#)



### **Podiumsdiskussion zur Transformation der Sozialwissenschaften nach den arabischen Volksaufständen**

Am 7. September lud das Büro Kairo zu einer Podiumsdiskussion, um die Auswirkungen der politischen Veränderungen in den arabischen Ländern auf die sozialwissenschaftliche Forschung und Lehre zu diskutieren. Fünf Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler aus Ägypten, Jordanien, Libyen und Deutschland sprachen über die aktuelle politische Lage, den Stand der Forschung und die teils sehr schwierige Situation an den Universitäten. Die Diskussion war Teil der vom DAAD geförderten Sommerschule „Transformation in the Euro-Mediterranean Region after 2011“ mit Studierenden der Universitäten Kairo, Berlin, Bengasi und der Deutsch-Jordanischen Universität. Teile der Debatte sind in dem folgenden [Artikel zusammengefasst. ->](#)

### **Podium Discussion on “Universities cooperating on Gender Equality”**

On the occasion of the Network Conference “Perspectives on Equal Opportunity policies at Egyptian and German universities” Freie Universität Berlin and the German Academic Exchange Service organized a podium discussion on the DAAD financed project on “Gender Equality in the Egyptian Higher Education System”. The panelists from Cairo University, South Valley University and Freie Universität Berlin discussed the main challenges of the three year cooperation project started in 2012 and how their experiences can be disseminated to other universities and sectors of society in both countries.

### **“German Science Day 2014 for Graduates and Researchers”**

On 15<sup>th</sup> November 2014, the nine partner organisations of the German Science Centre (DWZ) held for the third time the German Science Day with a great variety of workshops, presentations, exhibitions, movie screenings and discussions. Dr. Maaly Nassar from the Center for Digital Systems (CeDis) of Freie Universität Berlin held a lecture on “Online Learning for Animal Health” and Britta Piel (Center for International Cooperation) and Dr. Florian Kohstall gave a presentation on the University’s internationalization strategy and services for international students. The day was also attended by former Vice-president Prof. Dr. Klaus Beck who came to Cairo for the Executive Meeting with Egyptian university presidents on “Broad access to higher education: a challenge for quality assurance and university management”. The Science Day concluded with the honouring of three personalities for their outstanding achievements in bilateral cooperation in the field of science and innovation. To read more please follow the [link ->](#)

### **Podiumsdiskussion zur „Ägyptisch-deutschen Universitätskooperation zu Geschlechtergerechtigkeit“**

Aus Anlass der Netzwerkkonferenz „Perspectives on Equal Opportunity policies at Egyptian and German Universities“ organisierte das Büro der Freien Universität Berlin eine Podiumsdiskussion zu dem DAAD finanzierten Projekt „Gender Equality in the Egyptian Higher Education System“. Die Projektvertreter der Universitäten Kairo, South Valley und der Freien Universität Berlin sprachen Chancen und Probleme der nunmehr dreijährigen Kooperation an und diskutierten wie die Ergebnisse des Projektes auf weitere Universitäten und andere gesellschaftliche Sektoren in beiden Ländern übertragen werden können.

### **“Tag der deutschen Wissenschaft 2014 für Absolventen und Forscher”**

Am 15. November 2014 veranstalteten die neun Partnerorganisationen des DWZ zum dritten Mal in Folge den Deutschen Wissenschaftstag. Fast 900 ägyptische Graduierte und Forscher kamen in den Garten des DAAD, um an Workshops, Vorträgen, und Debatten teilzunehmen. Dr. Maaly Nasser vom Center for Digital Systems (CeDis) der Freien Universität Berlin hielt einen Vortrag zu „Online Learning for Animal Health“. Britta Piel vom Center for International Cooperation und Dr. Florian Kohstall präsentierten die Internationalisierungsstrategie der Freien Universität und Angebote für internationale Studierende. Auch der frühere Vizepräsident Prof. Dr. Klaus Beck nahm an dem Tag teil. Er war nach Kairo gereist, um die Freie Universität am Executive Meeting mit ägyptischen Universitätspräsidenten zum Thema “Broad access to higher education: a challenge for quality assurance and university management” zu vertreten. Der Tag endete mit der Auszeichnung von drei Persönlichkeiten für ihre herausragenden Leistungen in der bilateralen Zusammenarbeit im Bereich der Wissenschaft und Innovation. Mehr über die Veranstaltung erfahren Sie über den [Link->](#)



### **16<sup>th</sup> CTTC “EU Home Affairs and Migration Policy”**

In the 16<sup>th</sup> Cairo Talks on Transformation and Change (CTTC) on 18<sup>th</sup> November 2014 at 7 p.m. Prof. Dr. Christian Kaunert (Dundee University) and Prof. Dr. Ibrahim Awad (American University in Cairo) will discuss on “EU Home Affairs and Migration Policy in the Mediterranean”. The debate will be chaired by Dr. Jan Völkel (DAAD longterm lecturer at Cairo University). CTTC provides a platform for debate on the ongoing changes in Egypt and the region. It brings together Egyptian and German scholars in the Humanities and Social Sciences and is organized by the Cairo Offices of DAAD, Freie Universität Berlin and Orient-Institut Beirut. Previous talks are available on our [Youtube Channel ->](#)

### **Postdoc Opportunities in Germany**

The German Science Centre in Cairo (DWZ) and seven of its partner institutes will host the Event “Postdoc Opportunities in Germany” on 3<sup>rd</sup> December for outstanding Egyptian postdoctoral researchers. The German Academic Exchange Service DAAD and Alexander von Humboldt Foundation will present their fellowship opportunities for Postdocs, while Freie Universität Berlin, Philipps-Universität Marburg, Technische Universität Berlin, Technische Universität München and Orient-Institut Beirut will give an overview of the research opportunities for Postdoctoral fellows at their institutions. Registration is mandatory until **23 November 2014**. [Registration from ->](#)

### **16. CTTC zu „EU Home Affairs and Migration Policy“**

Am 18. November um 19 Uhr diskutieren Prof. Dr. Christian Kaunert (Dundee University) und Prof. Dr. Ibrahim Awad (American University in Cairo) das Thema „EU Home Affairs and Migration Policy in the Mediterranean“ im Rahmen der Reihe Cairo Talks on Transformation and Change (CTTC). Die Debatte wird von Dr. Jan Völkel, DAAD-Langzeitdozent an der Kairo Universität, moderiert. CTTC startete in 2011 und dient als Plattform für den wissenschaftlichen Austausch über den Wandel in Ägypten und der Region

.Die Reihe wird gemeinsam vom DAAD, der Freien Universität Berlin und dem Orient-Institut Beirut organisiert. Mehrere Folgen sind auf [Youtube verfügbar >](#)

### **Postdoc Plätze in Deutschland**

Das Deutsche Wissenschaftszentrum in Kairo (DWZ) und sieben seiner Partnerinstitute veranstalten am 3. Dezember "Postdoc Plätze in Deutschland" für herausragende ägyptische Postdoc Kandidaten. Der Deutsche Akademische Austauschdienst (DAAD) und die Alexander von Humboldt-Stiftung werden ihre Stipendienmöglichkeiten für Postdocs präsentieren, während die Freie Universität Berlin, die Philipps-Universität Marburg, die Technische Universität Berlin, die Technische Universität München und das Orient-Institut Beirut einen Überblick über die Forschungsmöglichkeiten für Postdoktoranden in ihren Institutionen geben. Eine Voranmeldung ist noch bis zum 23. November 2014 möglich. [Anmeldung ->](#)

### **Freie Universität Berlin zählt zu den fünf besten in Deutschland und europaweit auf Platz 28**

Die Freie Universität hat sich nach der neuen Rangliste des renommierten Magazins Times Higher Education (THE) im weltweiten Vergleich verbessert und liegt nun auf Platz 81. Wie das THE in London mitteilte, rückte die Universität im Jahresvergleich um vier Plätze vor und zählt zu den fünf besten

## **Freie Universität among Top Five in Germany and 28th in Europe**

According to the new ranking by the prestigious magazine *Times Higher Education* (THE), Freie Universität has improved by world standards and is currently ranked 81<sup>st</sup> among universities. As announced by THE in London, the university moved up four places since last year, and **it is one of the five best universities in Germany**. Europe-wide it is ranked 28. [Link to the Ranking](#)

## **Get Your Math PhD in Berlin!**

The Berlin Mathematical School offers a fast-track doctoral program in the rapidly developing scientific landscape of Berlin presenting an exciting variety of possibilities both for mathematical research and graduate education. BMS offers an excellent doctoral program taught in English in a broad and active research environment together with mentoring programs, language courses, soft-skills seminars, funding for summer schools and conferences, a buddy program and funding for students with children. Submission Deadlines are **1st December 2014 (for scholarships) and 1st May 2015**. [Read more ->](#)

## **Two scholarships in Plant Sciences at Freie Universität Berlin**

In cooperation with the Graduate School Scholarship Programme (GSSP) of the DAAD (Deutscher Akademischer Austauschdienst) the Doctoral Program 'Plant Sciences' at Freie Universität Berlin is offering two scholarships for interested and qualified international doctoral candidates in the area of plant sciences. The deadline for application for the winter semester 2015/16 is November 30, 2014. [Read more->](#)

Hochschulen in Deutschland; europaweit kommt sie auf Platz 28. [Die Rangliste ->](#)

## **Erhalten Sie Ihre Math PhD in Berlin!**

Die Berlin Mathematical School bietet ein Fast-Track-Promotionsprogramm in der sich rasch entwickelnden Wissenschaftslandschaft Berlin. Sie ist ein herausragendes Zentrum für mathematische Forschung und die Graduiertenausbildung. Das BMS Doktorandenprogramm ist in englischer Sprache und enthält Mentoring-Programme, Sprachkurse, Soft-Skills Seminare, Mittel für Sommerschulen und Konferenzen, ein Buddy-Programm und die Finanzierung für Studierende mit Kindern. Bewerbungsfristen sind **1. Dezember 2014 (für Stipendien) und 1. Mai 2015**. [Weiterlesen ->](#)

## **Zwei Stipendien in Plant Sciences an der Freien Universität Berlin**

In Kooperation mit der Graduate School Scholarship Programme (GSSP) des DAAD (Deutscher Akademischer Austauschdienst) bietet das Promotionsprogramm "Plant Sciences" der Freien Universität Berlin zwei Stipendien für interessierte und qualifizierte internationale Doktorandinnen und Doktoranden im Bereich der Pflanzenwissenschaften an. Die Bewerbungsfrist für das Wintersemester 2015/16 ist der **30. November 2014**. [Mehr lesen ->](#)

## **Berliner Antike-Kolleg: Drei Aufenthalte für GastwissenschaftlerInnen**

Das Research Center of Ancient Studies (RCAS) des Berliner Antike-Kollegs schreibt drei Aufenthalte für GastwissenschaftlerInnen im Jahr 2015 aus. Das BAK ist ein interdisziplinärer Verbund im Bereich der Altertumswissenschaften. Das Zentrum umspannt unter anderem die Disziplinen Archäologie, Geschichtswissenschaft, Philologie und Philosophie;

### **Berliner Antike-Kolleg: Three Visiting Research Fellowships**

The Research Center of Ancient Studies (RCAS) of the Berliner Antike-Kolleg (BAK) is accepting applications for three Visiting Research Fellowships in 2015. The BAK is a center for the promotion of ancient and classical studies and involves a wide spectrum of disciplines ranging from archeology and historiography to philology and philosophy, while also integrating the geosciences and other natural sciences. Fellowship applicants should have a doctoral degree and have achieved scholarly distinction in any of the fields relevant to the BAK. The deadline for application is **November 30, 2014**. [Read more->](#)

### **Irmgard Coninx Prize Fellowship for Transregional Studies**

The Forum Transregionale Studien together with the Irmgard Coninx Foundation award the Irmgard Coninx Prize and are now issueing a call for applications for the academic year 2015/2016. The Prize will be given to a research project that relates disciplinary and area-based knowledge in an exemplary way. The prize consists of a research fellowship of up to ten month and the possibility to participate in the scholarly activities of the Forum in Berlin. **Closing date: 10 January 2015**. [More->](#)

### **New call of GE-SEED (formerly known as GESP)**

The German Egyptian Mobility Program for Scientific Exchange and Excellence Development is a fund that supports the exchange of scientific visits between Egyptian and German research teams. This program is co-financed by the Science and Technology Development Fund in Egypt (STDF) and the German Academic Exchange Service (DAAD) in Germany. **Deadline for submission: 15.12.2014**. For more information: [GE-SEED Call](#)

integriert sind auch Geo- und andere Naturwissenschaften. Voraussetzung für eine Bewerbung ist eine abgeschlossene Promotion und eine herausragende wissenschaftliche Leistung in einer der Disziplinen, die das Berliner Antike-Kolleg repräsentiert. Bewerbungen sind bis zum **30. November 2014** einzureichen. [Mehr lesen ->](#)

### **Irmgard Coninx Prize Fellowship for Transregional Studies**

Das Forum Transregionale Studien schreibt zusammen mit der gemeinnützigen Irmgard Coninx Stiftung für das akademische Jahr 2015/2016 zum zweiten Mal den Irmgard-Coninx-Preis aus. Der Preis wird für ein Forschungsprojekt verliehen, das in exemplarischer Weise disziplinäres und regionalspezifisches Wissen verbindet. Der Gewinner erhält ein Forschungsstipendium von bis zu zehn Monaten in Berlin und wird in die Aktivitäten des Forum Transregionale Studien eingebunden. **Die Bewerbungsfrist endet am 10. Januar 2015**. [Mehr lesen->](#)

### **Aktuelle Ausschreibung des GE-SEED (ehem. GESP)**

Das Programm GE-SEED (German Egyptian Mobility Program for Scientific Exchange and Excellence Development) ist ein bilaterales Forschungsförderungsprogramm, das wissenschaftlichen Austausch zwischen ägyptischen und deutschen Forschungsteams fördert. Dieses Programm wird gemeinsam vom Science and Technology Development Fund in Ägypten (STDF) und dem Deutschen Akademischen Austausch Dienst finanziert. **Die Abgabefrist endet am 15. Dezember 2014**. Weitere Informationen: [GE-SEED Ausschreibung \(auf Englisch\)](#)

### **EU-METALIC II: The 2nd Cohort for the EU-METALIC II Scholarship Project is now open!**

The Call for Applications for the Second Cohort will be limited to Undergraduate and Staff levels only. These scholarships are financed with the support of the Erasmus Mundus programme of the European Union and will cover travel, insurance, participation costs and subsistence allowance. The Deadline is **27<sup>th</sup> November 2014**. Full details could be obtained [here ->](#)

### **EU-Metallic: Call for Applications for the 3<sup>rd</sup> Cohort**

The Call is open to Undergraduates, Master, Post-Doctorate and Staff candidates from Europe, Morocco, Tunisia, Algeria and Libya (not Egypt). Follow the [website to apply ->](#)

### **Freie Universität Berlin at the Study Information Day for German Schools and at "Germany@Azhar Park"**

In October, Freie Universität Berlin held another information session at Studieninformationstag, a day dedicated to counsel students from German schools in Egypt on study opportunities at FU. More than 350 students attended the event. On 1<sup>st</sup> November the Office of the University also participated in Germany@AzharPark an event organised by the German Embassy to promote German institutions in Egypt.



### **EU-METALIC II: Die zweite Kohorte für das Stipendium Projekt EU-METALIC II ist jetzt offen!**

Die Ausschreibung für die Zweite Kohorte bietet Stipendien für Bachelorstudierende und wissenschaftliche MitarbeiterInnen an. Die Stipendien werden durch das Erasmus Mundus Programm der EU finanziert und decken die Reise- und Aufenthaltskosten, Krankenversicherung und Studiengebühren ab. Bewerbungsschluss ist am **27. November 2014**. Weitere Informationen finden Sie [hier->](#)

### **EU-Metallic: Call for Applications für die 3. Kohorte**

Die dritte Kohorte des EU-finanzierten Stipendienaustauschprogramms ist offen für Bachelor- und Masterstudierende, Postdocs und akademische Mitarbeiter aus Europa, Marokko, Tunesien, Algerien und Libyen (nicht für Ägypten). Bewerbungsschluss ist der 30. November. Nähere Informationen finden Sie auf der [Webseite ->](#)

### **Freie Universität Berlin am Studieninformationstag und bei „Germany@Azhar Park“**

Die Freie Universität Berlin war auch dieses Jahr wieder am Studieninformationstag in der Deutschen Evangelischen Oberschule (DEO) vertreten. Über 350 SchülerInnen der 11. und 12. Klassen der anerkannten Deutschen Auslandsschulen in Ägypten besuchten am 29. Oktober den 8. Studieninformationstag. Das Verbindungsbüro der Universität präsentierte sich ebenfalls am 1. November gemeinsam mit den DWZ-Partnern bei Germany@AzharPark, eine von der Deutschen Botschaft in Kairo organisierte Veranstaltung zur Werbung für die Arbeit deutscher Organisationen in Ägypten.

## Das Verbindungsbüro Kairo der Freien Universität Berlin/

### Freie Universität Berlin Cairo Office

The liaison office in Cairo was opened in 2010. It aims to increase academic and scientific cooperation between Freie Universität Berlin and universities and research centers in Egypt and the Middle East. In our Cairo office, located at the German Science Center (DWZ), we will inform you about opportunities to study and research at the Freie Universität, as well as our joint projects with partners in Egypt and North Africa and provide you with information on funding opportunities. More about the Cairo Office: [www.fu-berlin.de/en/sites/cairo](http://www.fu-berlin.de/en/sites/cairo)

Das Verbindungsbüro in Kairo wurde 2010 eröffnet. Es soll den Studierendenaustausch und die wissenschaftliche Zusammenarbeit zwischen der Freien Universität und den Universitäten und Forschungszentren in Ägypten und Nahost stärken. In unserem Büro im Deutschen Wissenschaftszentrum (DWZ) informieren wir Sie über Studienmöglichkeiten und Forschung an der Freien Universität, unsere gemeinsamen Projekte mit Partnern in Ägypten und Nordafrika und stellen Ihnen Fördermöglichkeiten vor. Mehr über das Verbindungsbüro Kairo: [www.fu-berlin.de/cairo](http://www.fu-berlin.de/cairo)

If you would like to unsubscribe to our newsletter, please send us an email to: [cairo@zedat.fu-berlin.de](mailto:cairo@zedat.fu-berlin.de)

Wenn Sie den Newsletter nicht mehr erhalten möchten, senden Sie uns bitte eine Email: [cairo@zedat.fu-berlin.de](mailto:cairo@zedat.fu-berlin.de)



Dr. Florian Kohstall  
Leiter/ Director  
(PhD Counselling, Research and  
University Cooperation)



Eman El-Mokadem  
Projektassistentin/ Project Assistant  
(B.A. & M.A. Counselling)

<b>Office hours</b>	Monday - Wednesday, 10:00 a.m.-12:00 p.m. or by appointment
<b>Address</b>	11, Salah Ayoub Street 11211 Zamalek, Cairo, Egypt
<b>Tel.:</b>	+20 22 73 62 923
<b>E-Mail</b>	<a href="mailto:cairo@zedat.fu-berlin.de">cairo@zedat.fu-berlin.de</a>
<b>Homepage</b>	<a href="http://www.fu-berlin.de/cairo">www.fu-berlin.de/cairo</a>



**FOLLOW US  
ON FACEBOOK**